

Englische Version

Press Release

DFG Extends Funding: Research Unit FOR 5230, “Financial Markets and Frictions - An Intermediary Asset Pricing Approach” Secures Four Additional Years

KARLSRUHE, Germany - The Deutsche Forschungsgemeinschaft (DFG) has announced the extension of funding for the Research Unit FOR 5230, “Financial Markets and Frictions - An Intermediary Asset Pricing Approach.” Following an excellent evaluation of the initial funding period (2022-2025), the research consortium has been approved for a second four-year phase, continuing the project through 2029.

Led by spokesperson Prof. Dr. Marliese Uhrig-Homburg of the Karlsruhe Institute of Technology (KIT), this trans-regional initiative brings together leading finance researchers from the Karlsruhe Institute of Technology (KIT), Goethe University Frankfurt, University of Tübingen, University of Stuttgart, University of Münster, University of Hannover, and Vienna University of Economics and Business (WU Vienna). Supported jointly by the DFG and the Austrian Science Fund (FWF), the project represents a flagship collaboration within the D-A-CH research framework.

Expanding the Scope: Demand-Based Asset Pricing

The Research Unit’s core mission is to analyze asset prices through the lens of financial intermediaries - challenging traditional models that assume frictionless markets. While the initial phase established that the financial health and constraints of intermediaries are important drivers of asset prices, the second funding period extends this core agenda by integrating **demand-based asset pricing**.

Motivated by recent developments in academic research, the team identifies this as a highly promising approach for understanding modern financial markets. The demand-based perspective examines how the specific demand patterns of different intermediary types - such as banks, mutual funds, and insurance companies - interact to shape price dynamics, offering richer insights into market behavior.

About FOR 5230 Research Unit FOR 5230 was established in 2022 to advance asset pricing research by incorporating the role of financial intermediaries. It is funded by the Deutsche Forschungsgemeinschaft (DFG) and the Austrian Science Fund (FWF).

For more information, please visit: <https://www.intermediaryassetpricing.de>

Kürzere Variante

DFG Extends Funding for Research Unit FOR 5230 Through 2029

The Deutsche Forschungsgemeinschaft (DFG) has approved a second four-year funding period for Research Unit FOR 5230, Financial Markets and Frictions - An Intermediary Asset Pricing Approach. The extension follows an excellent evaluation of the first phase (2022-2025).

Led by Prof. Marliese Uhrig-Homburg at the Karlsruhe Institute of Technology (KIT), the consortium brings together researchers from KIT, Goethe University Frankfurt, the Universities of Tübingen, Stuttgart, Münster, and Hannover, and WU Vienna. Supported jointly by the DFG and the Austrian Science Fund (FWF), FOR 5230 is a key project within the D-A-CH cooperation framework.

In the next phase, the team will expand its research agenda by integrating demand-based asset pricing. This emerging approach examines how the demand of different financial intermediaries - such as banks, mutual funds, and insurers - interacts to shape asset prices, offering a deeper understanding of market dynamics.

Learn more: <https://www.intermediaryassetpricing.de>

Deutsche Version

Pressemitteilung

DFG verlängert Förderung: Forschungsgruppe FOR 5230 „Finanzmärkte und Friktionen – ein intermediärsbasierter Asset Pricing-Ansatz“ geht in zweite Förderphase

KARLSRUHE, Deutschland - Die Deutsche Forschungsgemeinschaft (DFG) hat die Förderung der Forschungsgruppe FOR 5230 „Financial Markets and Frictions - An Intermediary Asset Pricing Approach“ um weitere vier Jahre verlängert. Nach einer hervorragenden Begutachtung der ersten Förderperiode (2022-2025) erhält das Verbundprojekt nun grünes Licht für eine zweite Phase bis 2029.

Unter der Leitung der Sprecherin Prof. Dr. Marliese Uhrig-Homburg vom Karlsruher Institut für Technologie (KIT) vereint diese transregionale Initiative führende Finanzmarktforscherinnen und -forscher vom Karlsruher Institut für Technologie (KIT), der Goethe-Universität Frankfurt, den Universitäten Tübingen, Stuttgart, Münster, Hannover sowie der Wirtschaftsuniversität Wien. Gefördert wird die Initiative gemeinsam von der DFG und dem Österreichischen Wissenschaftsfonds FWF und zählt zu den zentralen Kooperationsprojekten im D-A-CH-Forschungsverbund.

Erweiterte Forschungsperspektive: Nachfragebasiertes Asset Pricing

Ziel der Forschungsgruppe ist es, die Preisbildung an Finanzmärkten aus der Perspektive von Finanzintermediären zu analysieren – und damit traditionelle Modelle zu hinterfragen, die von friktionslosen Märkten ausgehen. Während in der ersten Phase etabliert wurde, dass die finanzielle Gesundheit und die Restriktionen von Intermediären wichtige Treiber von Vermögenspreisen sind, erweitert die zweite Förderperiode dieses Kernthema durch die Integration des **nachfragebasierten Asset Pricing**.

Angeregt durch jüngste Entwicklungen in der akademischen Forschung, identifiziert das Team diesen Ansatz als vielversprechend, um moderne Finanzmärkte zu verstehen. Die nachfragebasierte Perspektive untersucht, wie die spezifischen Nachfragemuster verschiedener Intermediärtypen - etwa Banken, Investmentfonds oder Versicherungen - interagieren und die Preisdynamik prägen. Damit eröffnet die Forschungsgruppe neue Perspektiven für das Verständnis moderner Finanzmärkte.

Über die Forschungsgruppe FOR 5230

Die Forschungsgruppe FOR 5230 wurde 2022 gegründet, um die Rolle von Finanzintermediären stärker in der Asset-Pricing-Forschung zu verankern. Sie wird von der Deutschen Forschungsgemeinschaft (DFG) und dem Österreichischen Wissenschaftsfonds (FWF) gefördert.

Für weitere Informationen besuchen Sie bitte: <https://www.intermediaryassetpricing.de>

Kürzere Variante

DFG verlängert Förderung für Forschungsgruppe FOR 5230 bis 2029

Die Deutsche Forschungsgemeinschaft (DFG) hat eine zweite vierjährige Förderperiode für die Forschungsgruppe FOR 5230 „Financial Markets and Frictions - An Intermediary Asset Pricing Approach“ bewilligt. Die Verlängerung ist das Ergebnis einer exzellenten Evaluierung der ersten Phase (2022-2025).

Das Konsortium unter der Leitung von Prof. Marliese Uhrig-Homburg vom Karlsruher Institut für Technologie (KIT) vereint Forschende vom KIT, der Goethe-Universität Frankfurt, den Universitäten Tübingen, Stuttgart, Münster und Hannover sowie der WU Wien. Gemeinsam gefördert von der DFG und dem Österreichischen Wissenschaftsfonds (FWF), ist die FOR 5230 ein Schlüsselprojekt der D-A-CH-Kooperation.

In der nächsten Phase wird das Team sein Forschungsprogramm um die Integration des nachfragebasierten Asset Pricing erweitern. Dieser neue Ansatz untersucht, wie die Nachfragemuster verschiedener Finanzintermediäre - etwa Banken, Investmentfonds oder Versicherer - interagieren, um Vermögenspreise zu formen, und bietet so ein tieferes Verständnis der Marktdynamik.

Erfahren Sie mehr: <https://www.intermediaryassetpricing.de>